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Líviának fogalma sincs róla, mi történik körülötte Fotó: TésikAttila 

A vegetáriánus étrendről is szó volt a Szen-
tesi Városi Bíróságon tegnap délelőtt. A 
négygyermekes Csizmadia Hajnalkát és Be-
rendi Zoltánt a gyámhivatal perelte be, 
mert nem adatták be gyermekeiknek a vé-
dőoltásokat. A gyámhivatal szerint a szü-
lőktől el kell venni gyermekeiket. A bíróság 
igazságügyi orvos szakértő véleményét kéri. 

A tegnapi első tárgyaláson tanúként hall-
gatta meg dr. Erdész Éva bírónő a négy kis-
korú háziorvosát, dr. Vajdovich Évát. A dok-
tornő pácienseinek teljes orvosi dokumen-
tációját a bíróság elé tárta. A tanú kijelen-
tette: nem az ő tiszte, hogy meggyőzze a 
szülőket a védőoltás szükségességéről. A 
gyerekek egyedül a tüdőgümókór elleni ol-
tást kapták meg születésüket követően, a 
kórházban. Több alkalommal kért vérvé-
telt, hogy képet kapjon egészségi állapotuk-
ról, a laborvizsgálatok többnyire elmarad-
tak. Az orvosi utasításokat az anya felülbí-
rálta, illetve nem tartotta be. A vizsgálatok-
ra vagy nem, vagy késve jelentek meg. Dá-
vid, Máté, Márk és Lívia fejlődésében kü-
lönböző rendellenességeket tapasztalt, köz-
tük csontosodási zavarokat, vérszegénysé-
get. A doktornő elmondta azt is, hogy tisz-
ta, szeretetteljes környezetben gondozzák a 
szülők a gyermekeket. Meggyőződése, hogy 
táplálkozási szokásaik, illetve a védőoltás-
ok be nem adatása egyértelműen veszélyez-
teti a fejlődésüket. 

A tanú vallomásával kapcsolatban az alpe-
resek észrevételeket tehettek. Az anya a tár-
gyalásra magával hozta gyermekeinek kis-
könyvét, melyben állítása szerint valameny-
nyi státusvizsgálat időpontja és eredménye 
szerepel. A doktornő által említett vizsgála-
tokat ő maga kérte. A szegedi klinikán egyik 
gyermekének egészségi állapotával kapcso-
latban azt a tájékoztatást kapta, hogy annak 
oka önmagában nem lehet a vegetáriánus 
életmód. A vérszegénységről azt mondta, a 
kiskorúak körében nagyon gyakori jelenség. 
Állítása szerint a doktornő korábban azt 

mondta, hogy a gyermekeinek vérképéből 
semmi nem utal arra, hogy a vegetáriánus ét-
rend miatt náluk kóros elváltozás alakult 
volna ki. Csizmadia Hajnalka úgy fogalma-
zott: ismeretségi körében nem egy olyan 

esetről tud, amikor a szülők ugyanígy döntöt-
tek, nekik mégsem kell bíróság előtt felelni-
ük. Berendi Zoltán mindenben egyetértett a 
párjával. A védőoltások és a táplálkozás te-
kintetében véleményük teljesen egyezik. 

A bírónő arra hívta fel a figyelmet, hogy a 
kötelező védőoltások elmaradása miatt okta-
tási intézménybe jogszabály értelmében nem 
veszik fel a gyerekeket. Az anya kijelentette: 
ha másként nem megy, magánúton taníttat-
ja őket. Dávid felvételéről pedig már egyezte-
tett egy szentesi óvoda vezetőjével, ott fogad-
nák a kisfiút. A felperes gyámhivatal jelenlé-
vő képviselője fenntartotta keresetét: szerin-
te a szülők jogszabálysértő magatartása ve-
szélyezteti a kiskorúak fejlődését. Az ügy 
tisztázása érdekében a bíróság igazságügyi 
orvos szakértőt rendel ki, a tárgyalást pedig 
elnapolta. 

BLAHÓ GABRIELLA 

NAGYNÉNIBŐL POTANYA? 
A tárgyalóteremben megjelent Csizmadia 
Irén Ibolya, a nagynéni. Bírói kérdésre úgy 
nyilatkozott: amennyiben az ő hozzáállása a 
feltétele a gyermekek családban maradásá-
nak, vállalja, hogy felneveli őket. Ennek érde-
kében pedig aláveti magát a szükséges vizsgá-
latoknak. Az anya lapunknak elmondta: a 
gyámhivatal munkatársa közölte vele, ha 
nem jelöl ki egy szerinte nevelésre alkalmas 
személyt, a gyermekei menthetetlenül állami 

gondozásba kerülnek. A gyámhivatalban az 
ügy képviselője - aki nevével álláspontját 
nem vállalja a nyilvánosság előtt - ugyanerről 
így tájékoztatta lapunkat: az anyának azt a 
kérdést tette fel, ha nem volna más megoldás, 
akkor kit választana? Csizmadia Irén Ibolya 
lehetséges nevelői szerepéről a szülők érvé-
nyesnek tekinthető formában nem foglaltak 
állást. Az erről szóló hivatalos egyeztetésre 
ugyanis az apa nem ment el. 

VÉDELEM 
Amennyiben a közgyűlés el-
fogadja, hogy a szegedi helyi 
építészeti örökség védelméről 
szóló rendelet hatályát a 
Szent-Györgyi-villára is kiter-
jesszék, akkor csak a városi 
tervtanács jóváhagyásával le-
het majd bármiféle átalakí-
tást vagy felújítást végezni az 
épületen. Az egyedi védelem-
re vonatkozó javaslatról az 
önkormányzat értesítette a 
tulajdonost, az Artisjus a mai 
napig nem tett észrevételt ez-
zel kapcsolatban. 

Orvos szakértőt kértek fel a védőoltásperben 

A tulajdonos felújítja, az önkormányzat védi a házat 

Nem eladó a Szent-Györgyi-villa Újszegeden 
A szegedi közgyűlés pénteken 
védetté nyilvánítja a Szent-
Györgyi-villát. Az új tulajdonos 
a híresztelések ellenére nem ad-
ja el az ingatlant, hanem fel-
újítja, előtte azonban bont. En-
nek körülményeit az építési ha-
tóság vizsgálja. 

Egy évtizeden keresztül kínálta 
az önkormányzatnak megvételre 
az egykori Szent-Györgyi-villát 
tulajdonosa, hiába. Balog János 
tavaly nyáron talált vevőt - az 
Artisjus Szerzői Jogvédő Iroda 

'Egyesületet - a lakatlanul álló 
épületre. Rögtön ezután felerő-
södtek azok a hangok, amelyek 
szerint a városnak meg kellene 
szefeznie a házat, és abban egy, a 
Nobel-díjas tudós életét bemuta-
tó állandó kiállítást rendezni. 
(Ennek igénye már a 40-es évek-
ben is felmerült.) 

Szabó László MDF-es önkor-
mányzati képviselő tavaly szep-
temberben javasolta, hogy a vá-
ros vásárolja meg a villát az új tu-
lajdonostól, és terjessze rá ki a 
helyi építészeti örökségekre vo-
natkozó védettséget. Ez utóbbi 
javaslatáról - most már Pászti 
Ágnes tanácsnok előterjesztésé-
ben - pénteken szavaznak a vá-
rosatyák. Amennyiben a közgyű-

lés úgy dönt, hogy védetté nyilvá-
nítja a villát, máris más megíté-
lés alá esnek azok a munkálatok, 
amelyeket az új tulajdonos elkez-
dett. 

Némrégiben éppen Szabó Lász-
ló képviselő tett bejelentést az 
önkormányzat építési hatóságá-
nál, hogy engedély nélkül bont-
ják a villa melléképületeit. A hi-
vatalban azóta is tart a vizsgálat, 
amelynek feladata tisztázni, 
hogy kellett-e engedély a bontási 
munkálatokhoz - tudtuk meg 
Pappné Tombácz Ildikótól. A 
polgármesteri hivatal építési osz-
tályának vezetője részleteket 
nem árulhatott el a konkrét ügy-
ről, csupán annyit közölt: csak a 
200 légköbméternél kisebb mel-
léképületek bontásához nem kell 
engedély az általános rendelke-
zések szerint. Amennyiben 
azonban az önkormányzat kiter-
jeszti a helyi védettséget a villá-
ra, ennél jóval szigorúbb szabá-
lyok lépnek életbe. 

Kardos Gyula, az Artisjus gaz-
dasági igazgatója cáfolta, hogy 
bármiféle szabálytalanságot kö-
vettek volna el a bontás során. 
Csupán a 70-es években épült 
előtetőt és a környezetbe nem 
illő, rossz állapotú tégla tolda-
léképületet bontották le, ehhez 

A tulajdonos már elkezdte bontani a neki nem tetsző épületrészeket, az önkormányzat vizsgálja, tör-
t é n t - e s z a b á l y t a l a n s á g Fotó: Karnok Csaba 

pedig álláspontjuk szerint nem közvetítőn keresztül árulja a vil- a tervek szerint vendégszobát 
kellett engedély. Kardos azt az lát. Az Artisjus munkatársai alakítanak ki. A gazdasági igaz-" 
időről időre felröppenő hírt is már dolgoznak az épület föld- gató azzal nyugtatja a szegedie-
cáfolta, hogy cége egy ingatlan- szintjén, az emeleti részen pedig ket, hogy a villát műemlékvé-

delmi szakemberek által készí-
tett tervek szerint állítják vissza 
a 30-as évek hangulatát idéző 
állapotba. A jelenleg eldugott 
helyen emléktáblát, az emeleten 
pedig a Nobel-díjas tudós hagya-
tékának egyes darabjait is szíve-
sen elhelyeznék, és alkalman-
ként lehetővé tennék a gyűjte-
mény megtekintését a nagykö-
zönség számára is. Ehhez azon-
ban meg kell egyezniük a hagya-
tékot gondozó Szegedi Tudo-
mányegyetem illetékeseivel. 

K. B. 

A szentesi bíróság előtt 
a vegetáriánus étrend 

Fehér 
IMRE PÉTER 

Fehér. Egy szó, egy szín, amelynek hangulata, jelentése van. Ami-
kor ezt halljuk tiszta, világos, egyértelmű dolgokra gondolunk. 
Úgy is szoktuk ezt mondani, hogy ez „így és így van, fehéren-feke-
tén ". Akad olyan pillanat, amikor ez a két szín találkozik, és egy-
másba átalakul. Elet és halál. 

Fehér. Egy név. Talán már le sem kellene írni, hogy egy fiatalon, 
24 évesen elhunyt labdarúgó neve. Nomen est omen - mint egy 
szín-játék. Számára egyértelmű volt, hogy sportágát nagyon ko-
molyan kell vennie, s ha igazi nagy sikerre vágyik, azt Nyugaton, 
valódi profi klubnál, kemény munkával érheti el. Világos volt a 
cél és mindent megtett azért, hogy megvalósítsa. Győrből került 
Portugáliába, a Portó, majd a Benfica csapatához. Őt mindig úgy 
emlegettük, mint labdarúgót, sportembert: a személyéhez nem 
fűződtek balhék, botrányos kijelentések, események - a góljaival, 
a gólpasszaival hallatott magáról, ezek kapcsán írtak róla a lapok. 
Tiszta maradt. Fehér. 

A tragikus esemény, a zöld gyepen vívott haláltusája az egész 
világot megrendítette. Az elmúlás kapcsán gyakran puffogta-
tunk ilyen, s ehhez hasonló közhelyeket, olykor csak megszo-
kásból, tartalom nélkül. Ez nem az az eset. Fehér Miklós hon-
lapján minden kiadott hírhez több szurkolói, rajongói kom-
mentár csatlakozik. Egymást váltják a magyar, az angol, a né-
met, a spanyol és természetesen a portugál nyelvű hozzászólá-
sok. Talán, az utóbbiból van a legtöbb - a megszokott módon 
Mikiként emlegetve az eltávozott kedvencet. Az ismeretlen is-
merősök megszólítják a családját, kifejezik részvétüket, vagy 
„csak" annyit jegyeznek meg, hogy „A szívünkben örökké élni 
fogsz!", „Isten vigyáz rád!" Torokszorító. Soha el nem hervadó 
koszorúk szavakból, érzésekből. 

Fehér. Pár napja a halál színe is, s még sem minden egyértelmű, 
tiszta, világos. Az első orvosi diagnózisok szívinfarktusra gyana-
kodtak, de a négyórás boncolás ezt - és mást sem - nem erősítette 
meg. Mint nyilatkozták, bármi okozhatta a végzetet, akár tüdő-
embólia is. S ilyenkor jönnek a találgatások, táplálékkiegészítők-
ről, tiltott szerekről - meglódul a fantázia. Mert bármi lehetett. 
Ezt nem tudom elfogadni. Rengeteget dolgozott, hajtott, hogy ér-
vényesülhessen, s ez stresszel is járt. Lehet, hogy ezt nem bírta -
lehet. Ne kombináljunk. Elképzelhető, hogy a folytatódó vizsgála-
tok, az ügyészségi nyomozás dacára sem lesz magyarázat. De ke-
gyelettel el kell fogadnunk a tényt, Fehér Miklós elhunyt. 

Fehér és fekete, élet és halál - találkozott. Mit lehet még ehhez 
hozzátenni • Előttem fekszik kinyitva a sportnapilap, s benne egy 
kis fénykép: egy koszorú közepébe helyezve fekete keretbe foglalt 
színes fotográfián (melyen Miki a szívére teszi a kezét) fehér be-
tűkkel ez áll: adeus. Fehér... 

Nyolcszáz pszichiáter 
Tizenegyedik vándorgyűlését 
tartja a Magyar Pszichiátriai Tár-
saság Szegeden. A négynapos 
szakmai seregszemlét Botka 
László polgármester nyitotta 
meg tegnap a színházban. Trin-
ger László, a társaság elnöke el-
mondta, büszkék arra, hogy bár 
az országban mindössze 800 
pszichiáter van, a rendezvényso-
rozatra 1600 résztvevő regiszt-
ráltak, amely azt jelenti, hogy 

nem csak a szúk szakmát érdek-
lik a tudományos előadások. A 
vándorgyűlés programjait a Bel-
városi moziban, a nemzeti szín-
házban, a Tisza Szállóban és a 
Bartók Béla Művelődési Köz-
pontban rendezik. Egy időpont-
ban több plenáris és szekcióülés 
közül választhatnak az érdeklő-
dők. Az előadók között termé-
szetesen számos szegedi szak-
ember is szerepel. 


